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Dru{tvo za plastiku i gumu (DPG) obilje`ilo 
je tijekom prosinca 2008. dvije iznimne 
obljetnice svojih po~asnih ~lanova – Zdravka 
Saka~a i Georga Mengesa. Zdravko Saka~, 
ing. oec., proslavio je devedeseti ro|endan 
(Sabat Sala{, mjesto na pola puta izme|u 
Budimpe{te i Subotice, 13. prosinca 1918.). 
Prof. Dr.-Ing. Georg Menges svoj osamdeset 
i peti (Gernsbach, SR Njema~ka, 19. prosin-
ca 1923.).

O Z. Saka~u i G. Mengesu ve} je vi{ekratno 
pisano na stranicama ovog ~asopisa (npr. 
POLIMERI (2003)2-4). Zato je Uredni{tvo 
prihvatilo prijedlog predstavnika nakladnika 
I. [irovi}a da se te obljetnice obilje`e prilozi-
ma nekolicine njihovih suradnika. 

Priloge o Z. Saka~u pripremili su S. Jurja{evi}, 
I. [irovi} i I. ̂ ati}. Prenesen je i dio izlaganja 
predsjednika Udruge umirovljenih radnika 
DIOKI-ja Josipa Grguri}a. O G. Mengesu pri-
log je napisao njegov doktorand I. ^ati}.

Proslava devedesete 
obljetnice `ivota Zdravka 
Saka~a
U prostorijama Udru`enja umirovljenika 
INE odr`an je 16. prosinca 2008. godi{nji 
susret njegova ~lanstva. Glavni doga|aj 
ovogodi{njeg susreta bilo je obilje`avanje 
devedesete obljetnice ro|enja Z. Saka~a.

Prvih devedeset godina 
`ivota Zdravka Saka~a 
Iz govora J. Grguri}a izdvaja se nekoliko 
biografskih podataka o Z. Saka~u.
Kao dijete `eljezni~ara Miroslava i majke 
Barbare u djetinjstvu je nekoliko puta 
mijenjao prebivali{te: \akovo, Vu~itrn (Ko-
sovo), zatim se dulje vrijeme obitelj zadr`ala 
u Zemunu, gdje je Z. Saka~ zavr{io gim-
naziju, a u Beogradu 1942. stje~e zvanje 
in`enjera ekonomije. Iz Zemuna 1943. od-
lazi na odslu`enje vojnog roka, u domo-
brane. U travnju 1945., s ~inom narednika, 
bio je ranjen te je u Vojnoj bolnici u Za-
grebu do~ekao kraj 2. svjetskog rata. Zbog 
slu`bovanja u domobranima biva otpu{ten 
kao vi{ak iz Hrvatske dr`avne banke, gdje je 
kao vje`benik u Zemunu radio do odlaska 
na odslu`enje vojnog roka. Stoga je po~eo 
honorarno raditi u Muzeju grada Zagreba, 
a od studenog 1945. radi na financijsko-
ra~unovodstvenim poslovima u tvrtkama: 
Croatia, Zagreb, Kutrilin i Chromos. Slijedi 
vrhunskih 19 godina u OKI-ju i tri godine 
u SOUR-u INA na mjestu potpredsjednika 
Poslovnog odbora, koje napu{ta 1982. zbog 
odlaska u mirovinu.

Odlaskom u mirovinu vrlo uspje{no orga-
nizira klubove umirovljenika INE i Udrugu 
umirovljenika Hrvatske, gdje je i u 91. godini 
vrlo aktivan. Osim rukovodnih funkcija bio 
je predava~ na Visokoj privrednoj {koli u 
Zagrebu i na poslijediplomskom studiju Eko-
nomskog fakulteta u Zagrebu. Autor je triju 
stru~nih knjiga i mnogih stru~nih ~lanaka, 
sve iz podru~ja knjigovodstva i financija. Bio 
je vrlo aktivan u Dru{tvu plasti~ara i guma-
raca te ~asopisu POLIMERI.

Z. Saka~ i supruga Nata{a, sveu~ili{na nasta-
vnica, odgojili su ~etvero djece. Svi su fakul-
tetski obrazovani. Najistaknutiji me|u njima 
je sin Boris, koji ve} niz godina vrlo uspje{no 
informati~ki vodi Olimpijske igre te ima vrlo 
visok stru~ni ugled u svijetu. Z. Saka~ ima 
sedmero unu~adi i osmero praunu~adi. 

Vi{estruko pove}anje proizvodnih 
kapacitata proizvodnje plastike u 
OKI-ju
Zdravko Saka~ nakon sudjelovanja u sklopu 
KIZ-a u zatvaranju financijske konstrukcije 
izgradnje organsko-petrokemijskoga kom-
pleksa Zagreb postaje financijski direktor 
novoosnovanoga poduze}a, a 1971. i nje-
gov generalni direktor.
Ve} sredinom njegova mandata OKI 
udvostru~uje kapacitete proizvodnje plastike 
– polietilena niske gusto}e i polistirena. Njego-
vom sposobno{}u pronala`enja mogu}nosti 
financiranja velikih me|unarodnih projekata 
dolazi do realizacije izgradnje nove tvorni-
ce polistirena – DOKI, kapaciteta 30 000 
t/god., zajedni~kim ulaganjem s ameri~kom 
tvrtkom DOW-Chemical. 

O dvjema rijetkim obljetnicama
Tako|er, kupnjom licencije za proizvodnju 
PE-LD-a u cijevnom reaktoru od francuske 
tvrtke ATO, kao i uspje{nim financiranjem 
tog projekta, potkraj njegova mandata 
pu{teno je u rad to postrojenje kapacite-
ta 50 000 t/god. Kako su u me|uvremenu 
uspje{no rekonstruirani postoje}i pogoni za 
proizvodnju polietilena i polistirena, po~etni 
kapaciteti proizvodnje tih plastomera pete-
rostruko su pove}ani.
U to vrijeme osnovana je i poslovna zajed-
nica PETROKEM sa zadatkom identificiranja 
razvojnih projekata organsko-kemijske indu-
strije u nas s 30 ~lanica, gdje Zdravko Saka~ 
djeluje u smislu razrje{avanja disproporcija 
u razvoju bazne kemijske industrije za INU 
i OKI. Posebno treba spomenuti aromatski 
kemijski kompleks u sklopu rafinerija, kao i 
mogu}nost izgradnje novih postrojenja za 
proizvodnju stirena i polipropilena, za {to su 
poslije izra|ene predinvesticijske studije.
Na`alost, ti projekti, kao i ve}ina ostalih u 
programu PETROKEMA, poslije nisu reali-
zirani zbog nedovoljnoga financijskog po-
tencijala u INI i Privrednoj banci Zagreb. Ali i 
zbog promjene uvjeta privre|ivanja te drugih 
razloga. Posljedica toga bilo je odga|anje 
izgradnje druge i tre}e faze kompleksa na 
Krku te postrojenja PTA u Rafineriji nafte 
Sisak. Va`no je ovdje napomenuti da je Z. 
Saka~ predlo`io rje{enje financiranja OKI-je-
vih projekata i putem udru`ivanja sred stava 
potencijalnih potro{a~a tih proizvoda, ali 
zbog navedenih razloga, kao i zbog odlaska 
Z. Saka~a u mirovinu, to nije realizirano. 
OKI-jevim projektom organizirani su istra-
`iva~ki laboratorij zajedno s kontrolno-
analiti~kim servisom proizvodnje kemikalija 
i plasti~nih masa te poluindustrijska stanica 
za razvoj kemijskih procesa i servis za prera-
du polimernih materijala. Istra`iva~ki institut 
u tom je razdoblju radi pro{irenja proizvo-
dnog asortimana na bazi stirena patenti-
rao postupak proizvodnje SAN kopolimera, 
postupak za dobivanje polistirenskih pjena, 
kao i postupak za pripravu PS-E-a smanjene 
gorivosti. Poslije je Institut pripojen INI te je 
djelatnost pro{irena na pridobivanje, pre-
radu i primjenu nafte i naftnih derivata. Z. 
Saka~ kao direktor OKI-ja jednako se brinuo 
za sve dijelove koji su ~inili sustav OKI-ja, a 
poslije INE, i pri tome postizao napredak i 
rezultate ravnopravne svjetskima. To najbolje 
govori i o njegovoj osobnoj veli~ini.

Stanislav JURJA[EVI]

Zdravko Saka~ – moj direktor
Prije godinu dana u jednom me razgovoru 
Z. Saka~ zamolio da napi{em scenarij za 
realizaciju ideje prema kojoj je grupa Ininih 
direktora ̀ eljela pristupiti izradi monografije 
o povijesti Inina nastanka i razvoja. Osnovna 
je ideja bila da monografija prika`e kako su 
na tome uspje{nom putu u prvom planu 
bili gospodarstvenici koji su uspjeli za svoje 

Prvi je o obljetni~aru govorio vrlo nadahnuto 
predsjednik Udruge umirovljenih radnika 
DIOKI-ja Josip Grguri}. Predstavnici DIOKI-
ja slavljeniku su uru~ili povelju. O suradnji 
izme|u Dru{tva za plastiku i gumu i ~asopisa 
POLIMERI sa Z. Saka~em govorio je potpred-
sjednik I. ^ati}, koji mu je uru~io i prigodan 
dar DPG-a. Z. Saka~u tako|er su dodijeljena 
priznanja za doprinos organiziranju i radu 
Udruge umirovljenika INE, kao i za rad na 
osnivanju udruge Sindikata umirovljenika 
Hrvatske (SUH). 

Zdravko SAKA^
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ideje pridobiti tada{nja politi~ka vodstva. 
Te su ideje bile strukturirane kao politi~ke, 
ali u izvr{noj ulozi s idejnim za~etnicima. Z. 
Saka~ upravo je u tome bio virtouz. Politi~ki 
neaktivan, a vrlo uspje{an u realizaciji ideja 
o razvoju gospodarstva.
Z. Saka~ pripada pionirima razvoja polimer-
stva u Hrvatskoj, koji su ve} potkraj ~etr-
desetih godina pro{log stolje}a prepoznali 
va`nost plastike za hrvatsko gospodarstvo. 
Njegov osobiti doprinos zapo~eo je kada 
se uklju~io u tim koji je radio na pokretanju 
petrokemijske proizvodnje plastike potkraj 
pedesetih godina osnivanjem OKI-ja. Vrlo 
je uspje{no zapo~injao i zavr{avao razvojne 
projekte, koji su i danas temelj proizvodnje 
DIOKI grupe. Osobito se to odnosi na razdo-
blje kada je obna{ao du`nost direktora OKI-
ja (od 1971. do 1979.). 
Bio sam suradnik Z. Saka~a od vremena 
kada su proizvodni kapaciteti OKI-ja daleko 
nadma{ivali preradu i potro{nju plastike u 
biv{oj dr`avi. Zalihe proizvedene plastike 
trajno su rasle. Poku{avali su se na}i kupci 
u svijetu, u ~emu se i uspijevalo, ali profit je 
izostajao. Razvijana je ideja da je izlaz u stva-
ranju doma}e potro{nje, a to je bilo mogu}e 
ako postoji i doma}a prerada. Upravo u 
vrijeme kada je Z. Saka~ bio na ~elu OKI-ja 
stvorena je sna`na prerada plastike unutar 
i izvan OKI-ja. Potro{nja plastike u biv{oj 
dr`avi naglo je porasla i ubrzo su proizvodni 
kapaciteti OKI-ja postali premaleni. Tada 
Z. Saka~ vrlo uspje{no nastavlja zapo~eti 
proces pove}anja kapaciteta proizvodnje 
plastike u OKI-ju. Uspje{no je realizirao i 
integraciju u ININ sustav s glavnim ciljem 
osiguranja sirovinske osnove za pove}ane 
kapacitete proizvodnje plastike. Prvi je na 
prostoru biv{e dr`ave realizirao zajedni~ku 
proizvodnju s inozemnim partnerom, DOW 
Chemicalom iz SAD-a. Najprije je sagra|ena 
tvornica polistirena DOKI, a slijedilo je osni-
vanje DINE u Omi{lju na Krku. 
Po~etkom 70-ih godina OKI osniva Tvornicu 
za preradu plastike s pogonima prerade u 
Zagrebu: Ekstruzija (poslije Zagrebplast), 
OKIPOR (pjenasti polistirenski proizvodi), 
Preplam (injekcijsko pre{anje) te Alatnicu. 
Integracija je provedena s Dalmacija pla-
stikom u Drni{u i Ivani}plastom iz Ivani} 
Grada. U Pregradi je sagra|ena Konfekcija, 
iz koje poslije nastaje OKIROTO, a na Koso-
vu, u \eneralu Jankovi}u, jo{ jedan pogon 
OKIPOR-a za pravljenje pjenastih proizvoda. 
Potkraj 70-ih godina OKI ima oko 3 500 za-
poslenih. Kapaciteti OKI-jeve bazne proizvo-
dnje dosegnuli su tada 90 000 t/god. (s 
po~etnih 20 000 t/god., 1963.), a prerade 
20 000 t/god., koja se po~ela razvijati tek 
1967. godine. Godi{nji rast proizvodnje 
prera|iva~kih tvornica u planovima je u 
pravilu bio iznad 10 % godi{nje, a ostva-
renja su bila i ve}a od planiranih. Razvoj 
je bio financiran iz rezultata ostvarivanih u 
proizvodnjama navedenih tvornica. Iznimke 
su bile tvornice izvan Zagreba, koje su bile 
locirane na nerazvijenijim podru~jima. Za 
razvoj su se koristila sredstva iz fondova 
u koje su ulagale sve tvrtke iz razvijenijih 

podru~ja. Posebno treba istaknuti kako 
se za te tvornice izravno skrbio Z. Saka~. 
Od direktora prera|iva~kih tvornica u Za-
grebu zahtijevao je maksimalnu stru~nu 
pomo} tvornicama na tim podru~jima, i 
to je uspje{no funkcioniralo. Kao tada{nji 
direktor, sa svojim sam suradnicima bio 
i osobno uklju~en u rje{avanje problema 
u tvornicama u Drni{u i Pregradi, koje su 
imale vrlo sli~an, a u pojedinim podru~jima 
identi~an proizvodni program. To nije bila 
samo pomo} u verbalnom smislu. U `elji 
za specijalizacijom proizvodnji a kako bi 
se pove}avale i koli~ine i ekonomi~nost, 
trebalo je osim prepu{tanja razvojnih pro-
grama seliti i odgovaraju}e proizvodnje s 
lokacije na lokaciju, u pravilu iz Zagrebpla-
sta, {to uvijek i nije uspijevalo. Nedosta-
tak stru~njaka na nerazvijenijim lokacijama 
privremeno je popunjavan iz tvornica u 
Zagrebu. Z. Saka~ vrlo je uspje{no koordi-
nirao tim vrlo zamr{enim organizacijskim 
sustavom. Znao je na vrijeme odustati od 
ideja za koje nije imao potrebne suradnike, 
ali i prihva}ati zamisli svojih suradnika koje 
su imale perspektivu. Nakon toga bi uvijek 
poticao aktivnosti na realizaciji projekata, 
kojih je bilo mnogo.
U osam godina njegove direktorske funkcije, 
sedam sam godina bio dio njegova tima. 
U tom je razdoblju Zagrebplast postao 
najve}a i vrlo uspje{na prera|iva~ka tvornica 
u biv{oj dr`avi. Bez velike potpore Z. Saka~a 
to nikako ne bi bilo mogu}e ostvariti. Sve 
{to je re~eno o cijelom sustavu OKI-ja iskusio 
sam kao direktor. Zato i danas visoko cijenim 
Z. Saka~a kao stru~njaka i ~ovjeka. Nikada 
nije pokazao nestrpljivost, ljutitost, ni onda 
kada je izra`avao nezadovoljstvo. Uvijek je 
ostavljao mogu}nost za nastavak suradnje 
i poticao je. Z. Saka~ je svojim primjerom 
pokazivao dobar put, ali je bio spreman 
krenuti i drugim kada je vodio boljem sutra. 
Umjesnim mi se ~ini postaviti pitanje bi li on 
i danas bio uspje{an predsjednik Uprave ili 
direktor? Uvjeren sam da bi bio, i to vrhun-
ski. On je, uz znanja vrsnog ekonomista, 
znao stvarati produktivne timove i njima 
rukovoditi, kao i uvjete za razvoj kadrova, 
dijela neiscrpnog i najve}eg bogatstva za 
bilo koje vrijeme i bilo gdje.
Znao je on kako ostvariti ideje bez posebno-
ga osobnog politi~kog anga`mana. Stoga je 
uvodno i spomenut razgovor o potrebi izda-
vanja monografije vrlo specifi~nog sadr`aja. 
Ako se i ne ostvari, neka ta ideja ostane 
zabilje`ena, kao proces razmi{ljanja genera-
cije koja je uspje{no stvarala u nekom posve 
druk~ijem vremenu, kada je proizvodnja bila 
u prvom planu svim strukturama dru{tva, ali 
i kada su jedino uspje{ni projekti bili oni koje 
su osmi{ljavali i ostvarivali stru~njaci kakav je 
bio Z. Saka~. Bilo je mnogo projekata samo 
s politi~kom podr{kom (~itaj: pogre{nom), 
koji su u pravilu bili i veliki proma{aji.
Osobno sam Z. Saka~u neizmjerno zahva-
lan za sve dobro koje je u~inio za svoga 
plodnog radnog vijeka, pa i nakon odlaska 
u mirovinu. Nakon njegova umirovljenja 
1982. svaki susret sa mnom iskoristio je 

da se informira o zbivanjima u OKI-ju i oko 
njega. Svaki je susret bio prijateljski, a ja 
sam se osje}ao po~a{}enim {to ga upravo 
ja informiram. Osje}ao sam se kao da je on 
jo{ uvijek moj direktor. On se nimalo nije 
dvoumio kada mi je s tek navr{enih trideset 
godina dao potporu pri izboru za direk-
tora tada{nje Ekstruzije, a 2004. godine 
ste~ajem uga{enog Zagrebplasta. Imao sam 
slobodu stvaranja, koju je uvijek i svugdje 
podr`avao. Rezultat je bio porast prera-
de PE-LD-a i PS-a s po~etnih 3 000 t/god. 
(1972.) na 12 000 t/god. (1980.). Djelovao 
je kako to znaju i mogu samo veliki. Zato 
mi je bila velika ~ast, gospodine Zdravko, 
{to sam bio Va{ suradnik. Velika Vam hvala 
na svim poukama, i `ivotnim i profesional-
nim. @elim Vam jo{ mnogo godina zdravog, 
mirnog i plodonosnog `ivota.

Ivan [IROVI]

Zdravko Saka~ – najuspje{niji 
predsjednik DPG-a
Moj je ugodni zadatak ovom zgodom na-
pisati nekoliko rije~i o Z. Saka~u i njegovoj 
povezanosti s radom znanstveno-stru~nih i 
strukovnih udruga te ~asopisa POLIMERI.
Upoznali smo se oko Nove godine 1970. U 
tom trenutku bio je ve} ~elnik OKI-ja, a ja 
glavni tajnik Dru{tva plasti~ara na privreme-
nom radu u Institut für Kunststoffverarbei-
tung u Aachenu. Zbog te ~injenice Dru{tvo 
plasti~ara, osnovano 22. rujna 1970., stvar-
no je zapo~elo s radom tek u jesen 1972. 
Dru{tvo je prepoznalo kvalitete Zdravka 
Saka~a i zamolilo ga da bude predsjed-
nik. On je tu du`nost obavljao od 1974. 
do 1979., kada napu{ta OKI i preuzima 
du`nost potpredsjednika INE. Njegov man-
dat obilje`en je po~etkom sna`nog razvoja 
DPG-a.
U proteklih ~etrdesetak godina rada Dru{tva 
njegovo predsjednikovanje ocijenjeno je 
kao najuspje{nije. Njegov mandat obilje`ilo 
je nekoliko ~injenica. Godine 1975. naziv 
udruge pro{iren je i na gumarstvo. Dru{tvo 
plasti~ara i gumaraca tako je postalo drugo 
dru{tvo u svijetu koje pod jednim krovom 
okuplja te dvije skupine polimera. Zbilo se to 
samo dva mjeseca nakon integracije britan-
skih plasti~ara i gumaraca. Bio je nazo~an 
u Parizu 1974. kada je dogovorena surad-
nja sa Society of Plastics Engineers. Vrlo je 
uspje{no usmjeravao pripreme za izdavanje 
~asopisa Polimeri (1980.). Kada je postao 
umirovljenik, godinama je bio vrlo uspje{an 
predstavnik nakladnika u ~asopisu, a poslije 
savjetnik. Prepoznavao je vrijednost ljudi; 
nakon samo nekoliko trenutaka zajedni~ke 
vo`nje s akademikom M. Emanuelom po-
krenuo je njegov izbor za po~asnog ~lana 
DPG-a. 
Odlu~uju}im doprinosom uspje{nom ra-
zvoju DPG-a, me|utim, smatra se njegovo 
vo|enje krize DPG-a potkraj sedamdesetih 
godina pro{log stolje}a. Dio tada{njeg vod-
stva htio je napustiti svoje du`nosti, jedna 
skupina htjela je preuzeti vlast. Z. Saka~ 
je presjekao ta strujanja i DPG je krenuo 
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sna`no naprijed. U jednom je trenutku 
Dru{tvo imalo vi{e od 1 200 pojedina~nih 
~lanova, a podupiralo ga je vi{e od sto 
poduze}a i ustanova. 
Ukratko, Zdravko Saka~ je neponovljiva 
osobnost na ovim prostorima. Zato ga je 
DPG izabrao za po~asnoga i zaslu`nog 
~lana.
Danas je mogu}e navesti jednu pojedinost. 
Na{a suradnja neprekinuto traje gotovo 
~etiri desetlje}a. Zato mora postojati dobar 
razlog. Uvijek sam znao prona}i zajedni~ki 
jezik sa Z. Saka~em, jer sam visoko cijenio 
njegovo mi{ljenje, prosudbe i savjete. Malo 
je ljudi u mojem profesionalnom ̀ ivotu koje 
toliko po{tujem kao stru~njake i organiza-
tore kao {to je to slu~aj s obljetni~arom. Ne 
treba ni cijela ruka da ih se nabroji.

Igor ^ATI]

Georg Menges – velikan 
prerade polimera

Za po~asnog ~lana Dru{tva za plastiku i 
gumu G. Menges izabran je 17. sije~nja 
1974. Dakle, prije punih 35 godina, i to je 
bilo prvo priznanje takve vrste koje je u ino-
zemstvu primio taj zaslu`nik za svoj nemjer-
ljivi doprinos razvoju znanstvene misli na 
podru~ju preradbe polimera. 
Povezivanje G. Mengesa i hrvatskog poli-
merstva zapo~elo je posjetom ovog autora 
Institut für Kunststoffverarbeitung u Aachenu 
prije vi{e od ~etiri desetlje}a, 16. listopada 
1967. To je datum koji je u velikoj mjeri 
odredio daljnji razvoj ne samo preradbe po-
limera ve} i polimerstva u Hrvatskoj. Tada je 
uspostavljena veza s poslije osnovanom Ka-
tedrom za preradu polimera Fakulteta stro-
jarstva i brodogradnje Sveu~ili{ta u Zagrebu. 
Osim autora, u IKV-u su svoje doktorske 
disertacije pripremili prof. M. [ercer i prof. 

P. Raos. A u sklopu razmjene studenata, u 
IKV-u su jedan semestar boravili danas dipl. 
ing. Donald Ki{ i dipl. ing. Darko Mesek. 
Mnogo prije nego {to se to postavilo va`nim 
zadatkom bolonjskog procesa.

praksu. G. Menges bio je direktor IKV-a od 
1964. do 1988., koji je pod njegovim vod-
stvom izrastao u danas najpoznatiji institut 
takve vrste u svijetu. 
Georg Menges sudjelovao je u radu neko-
liko skupova DPG-a i objavio vi{e tekstova 
u ~asopisu POLIMERI. To je jedan od ra-
zloga njegova ~lanstva u Me|unarodnom 
uredni~kom vije}u od njegova osnivanja. I 
danas je jo{ aktivan i prati trendove. Poseb-
no treba navesti ~lanak koji je objavio u naj-
starijem plasti~arskom ~asopisu Kunststoffe 
((2008)10) pod nazivom CO2 – ubojica kli-
me ili sirovina za plastiku? (nj. Klimakiller 
oder Rohstoff für Kunststoffe?).
Osobno, s prof. G. Mengesom i danas 
odr`avam, nazovimo to tako, povla{tene 
veze. Nije to slu~ajno, jer obojica smo svje-
sni {to je tko ugradio u tu dugotrajnu vezu 
koja je u{la u peto desetlje}e. Ali se uvijek 
znalo tko je bio mentor, a tko doktorand. 
Postoje samo dva ~ovjeka iz akademske za-
jednice koja su na mene tako sna`no utje-
cala. Uz prof. G. Mengesa, to je bio prof. 
Aleksandar \ura{evi}, koji je nas strojare 
nau~io planiranje pokusa; podru~je je to 
koje i danas mnogima nedostaje u ekspe-
rimentalnom radu. Zahvaljuju}i preporuci 
ovog autora, prof. A. \ura{evi} predavao 
je doktorandima prof. G. Mengesa metode 
znanstvenog rada, uklju~ivo planiranje po-
kusa i statisti~ku obradbu rezultata (1969.). 
Tako je uspostavljeno i prijateljstvo izme|u 
dvojice mojih velikih u~itelja.
Ne samo autor osobno ve} i cijela zajedni-
ca na podru~ju polimerstva imali su veliku 
korist od tih veza. Zato }emo se radovati 
budemo li mogli jo{ koji put pisati o tom 
velikom, svjetski priznatom stru~njaku, a u 
osnovi vrlo skromnom i toplom ~ovjeku.

Igor ^ATI]

Georg MENGES
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Izvje{taj se temelji na projektu Britanske 
agencije za hranu (e. Food Standards Agen-
cy, FSA) o silikonskim proizvodima namije-
njenima za neposredan dodir s hranom, 
koji je Rapra provodila od 2003. do 2005. 
Cilj projekta bio je detaljan prikaz tipova 
i sastava proizvoda na osnovi silikonskih 
polimera koji se primjenjuju za neposredan 
dodir s hranom te analiza mogu}ih migra-
cija specifi~nih tvari u hranu. 
Silikonski polimeri rabe se za izradbu 
razli~itih proizvoda koji su u neposrednom 
dodiru s hranom. Mogu biti kapljevine ili 
~vrstine s razli~itim svojstvima, npr. silikonski 
kau~uci s vrlo {irokim temperaturnim raspo-
nom primjene, kapljevine koje ne o~vr{}uju 
ni pri vrlo visokim tlakovima ili kapljevine 
niske povr{inske napetosti koje stvaraju 
filmove na gotovo svakoj povr{ini. Takva 
svojstva silikonskih polimera, zajedno s nji-
hovom velikom hidrofobnosti, dielektri~nim 
i odvajaju}im svojstvima, ~ine ih pogodnima 
za {irok spektar primjena. To je posljedica 

njihove jedinstvene molekulne strukture 
koja se sastoji od atoma silicija i kisika. 

Nakon uvoda, drugo poglavlje opisuje 
strukturu i svojstva silikonskih polimera 

G. Menges doktorirao je kod glasovitoga 
prof. E. Siebela 1955. na podru~ju obradbe 
metala preoblikovanjem pa slijedi nekoli-
ko godina posve}enih metalstvu. Godina 
1959. ozna~uje prekretnicu, posve}uje se 
primjeni polimera te proizvodnji plasti~nih 
i gumenih tvorevina. Svojim cjelokupnim 
djelovanjem sve do dana{njih dana, kao 
in`enjer i znanstvenik, obljetni~ar je bitno 
pridonio pretvaranju toga danas preva`nog 
podru~ja materijalne kulture iz iskustvenoga 
djelovanja u znanstveno utemeljeno prav-
ljenje nezaobilaznih plasti~nih i gumenih 
proizvoda. Sve pod motom istra`ivanje za 




